

СОДЕРЖАНИЕ

Предисловие	5
-------------------	---

СТАТЬИ

— I —

<i>Вольфцун Л. Б.</i> Евгения Эдуардовна Гранстрем и Публичная библиотека	9
<i>Фонкич Б. Л.</i> Еще раз о датировке Codex Marchalianus.	28
<i>Фонкич Б. Л.</i> Coisl. gr. 1: к вопросу о датировке рукописи.	32
<i>Фонкич Б. Л.</i> Порфирьевский Евхологий РНБ. Греч. 226. К вопросу о датировке и локализации рукописи.	37
<i>Веленис Г.</i> Хронологические системы по надписям и рукописям византийского и поствизантийского периодов	52
<i>Быкова Г. З., Добрынина Э. Н.</i> О времени создания миниатюр Хлудовской Псалтири: результаты исследования в процессе реставрации	72
<i>Морозов Д. А.</i> Московские фрагменты греко-сиро-арабской Псалтири	80
<i>Курьшева М. А.</i> Пометы Арсения Суханова в греческих рукописях, находящихся вне Синодального собрания ГИМ	83
<i>Саминский А. Л.</i> Византийские редакции таблиц канонов Евсевия Кесарийского. Версия Евангелия из Австрийской Национальной библиотеки в Вене Suppl. gr. 50*	103
<i>Фонкич Б. Л.</i> Палеографические заметки о греческих рукописях Российской Национальной библиотеки	120
<i>Фонкич Б. Л., Оборнева З. Е.</i> Кирилл Лукарис и Россия (Создание русским правительством системы материальной помощи Христианскому Востоку в 20-х годах XVII в.)	135
<i>Медведев И. П.</i> Мануссос Мануссакас о греческой рукописи № 747 из собрания Российской Национальной библиотеки	156
<i>Рамазанова Д. Н.</i> «Риторика» Герасима Влаха и Софрония Лихуда в составе РНБ. Греч. 736: из наблюдений над кодексом	162

<i>Бондач А. Г.</i> Новая коллекция греческих документов и автографы Евгения Вулгариса в фондах Российского государственного архива древних актов	172
<i>Фонкич Б. Л.</i> Автографы Евгения Вулгариса в собраниях России и Украины.	181
<i>Тюрина Г. А.</i> Еще раз о «Систематическом описании рукописей Московской Синодальной (Патриаршей) библиотеки»: К 100-летию со дня кончины епископа Владимира (Филантропова)	197
<i>Вольфцун Л. Б.</i> Петербургская история Синайской Библии	212
<i>Щеголева Л. И.</i> К истории собирания греческих рукописей в России: Петр Иванович Севастьянов	228
<i>Курьшева М. А.</i> К истории греческой палеографии в России: Мстислав Антонинович Шангин (1896—1942).	271

Греческие рукописи в российских и европейских собраниях

<i>Munitiz J. A.</i> Lists of Manuscripts of the different collections of <i>Quaestiones</i> attributed to Anastasius of Sinai (CPG 7746)	306
<i>Рамазанова Д. Н.</i> Греческие рукописи из собрания Дечанского монастыря	327
<i>Карначев А. Е.</i> Малоизвестные и «забытые» греческие материалы библиотек Санкт-Петербурга	338

Публикации

<i>Яламас Д. А.</i> Иерусалимский патриарх Досифей и Россия	367
<i>Фонкич Б. Л.</i> Письмо Виктора Гардтхаузена Порфирию Успенскому.	389

– II –

<i>Антонец Е. В.</i> Беневентанское письмо: правила и традиции. Предисловие к переводу XII главы книги Э. Лоу «Беневентанское письмо: история южноитальянского минускула»	395
<i>Елагина Н. А.</i> «Роман о Трое» Бенуа де Сент-Мора (Рукопись РНБ, Fg.F.v.XIV.3)	410
<i>Блескина О. Н.</i> Рукописный латинский «Бестиарий» (РНБ, Lat. Q.V.15)	433
<i>Лозутова М. Г.</i> Образованный человек Средневековья и книга. По записям в кодексах немецкого происхождения из Российской Национальной библиотеки.	464
<i>Карп С. Я.</i> Найденная и «пропавшая» рукописи Дидро	487
<i>Васильева О. В.</i> Ориентальные манускрипты польской провененции: К реконструкции собраний графа Ржевуского и князей Чарторыйских	493

<i>Бруни А. М.</i> Славянские рукописи Григория Назианзина: дополнения к каталогу литургической коллекции 16 Слов	517
<i>Уханова Е. В.</i> О форме объединения древнерусских писцов в конце XI — начале XII в.	523
<i>Калугин В. В.</i> Афонский (Морозовский) список Толковых пророчеств с глаголицей середины XVI в.	575
<i>Мошкова Л. В.</i> «Фальсификаты Н. Г. Головина»: палеографический анализ ..	585
<i>Шевченко Е. Э.</i> Кирилло-белозерский книгописец Евстафий Григорьев (рубеж XVI—XVII вв.) и русский палимпсест XIII в. в его рукописи	612
<i>Шустова Ю. Э.</i> Печатные бланки разрешительных грамот восточных иерархов XVII в.: проблемы атрибуции	639
<i>Вознесенская И. А.</i> «Каталог универсальный»: первый опыт научной датировки славянских рукописей.	657

РЕЦЕНЗИИ

<i>Фонкич Б. Л.</i> Исследования по греческой палеографии и кодикологии: IV—XIX вв. / отв. ред. М. А. Курышева. М.: Рукописные памятники Древней Руси, 2014 (<i>Г. А. Тюрина</i>)	667
Каталог греческих рукописей Российской Национальной библиотеки. СПб., 2014 (<i>Б. Л. Фонкич</i>)	676
<i>Тюрина Г. А.</i> Из истории изучения греческих рукописей в Европе в XVIII — начале XIX в. Христиан Фридрих Маттеи (1744—1811). М.: Языки славянской культуры, 2012. 404 с.; илл. (<i>И. П. Медведев</i>)	684
<i>Мокрецова И. П., Щеголева Л. И.</i> (авторы-сост.). Каталог средневековых западноевропейских иллюстрированных рукописных книг в собраниях Москвы. М.: Индрик, 2010 (<i>Н. А. Ганина</i>)	688
Памяти Поля Канара (<i>Б. Л. Фонкич</i>)	694
Указатель шифров рукописных и старопечатных книг и документов	696
Сокращения	713

CONTENTS

Introduction.	5
-----------------------	---

ARTICLES

— I —

<i>Ludmila B. Wolftsun</i> . Evgenia Eduardovna Granstrem and the Public Library	9
<i>Boris L. Fonkich</i> . Once again about the date of the Codex Marchalianus	28
<i>Boris L. Fonkich</i> . Coisl. gr. 1: About the date of the manuscript	32
<i>Boris L. Fonkich</i> . Porphyriy Uspenskiy's Euchologion RNB. Grech. 226: To the question of the dating and localization of the manuscript.	37
<i>George Velenis</i> . Chronological systems according to inscriptions and manuscripts of Byzantine and Post-Byzantine periods	52
<i>Galina Z. Bykova, Elina N. Dobrynina</i> . About the time of making of the miniatures of the Chludov Psalter: the results of the investigations during restoration	72
<i>Dmitry A. Morozov</i> . Moscow fragments from the Greek-Syrian-Palestinian Psalter of the 9 th century of A. S. Norov's collection	80
<i>Marina A. Kurysheva</i> . Arseniy Sukhanov's marginalia in Greek manuscripts out of the Synod's Collection of the State Historical Museum	83
<i>Alexander L. Saminskiy</i> . Byzantine redactions of canon's tables by Eusebius of Caesarea. The version of the Gospel from the National library in Vienna Suppl. gr. 50*	103
<i>Boris L. Fonkich</i> . Paleographic notes on Greek manuscripts from the National Library of Russia.	120
<i>Boris L. Fonkich, Zinaida E. Osborneva</i> . Cyril Lucaris and Russia (The making of the system of material donation of the Christian East by the Russian Government in the twenties of 17 th century)	135
<i>Igor P. Medvedev</i> . Manussos Manussakas about the Greek manuscript № 747 from the National Library of Russia.	156

<i>Jamila N. Ramazanova.</i> Gerasim Vlakh's and Sofronii Likhud's "Rhetorics" in the RNB. gr. 736: Some observations on the codex.	162
<i>Albert G. Bondach.</i> New collection of Greek documents and the autographs of Eugenios Voulgaris in the funds of the Russian State Archive of Ancient Charters.	172
<i>Boris L. Fonkich.</i> Eugenios Voulgaris' autographs in collections of Russia and Ukraine.	181
<i>Galina A. Turina.</i> Once again about the "Systematic description of manuscripts of the Moscow Synod's (Patriarch's) Library": Dedicating to the centenary since the bishop Vladimir's (Philantropov) death.	197
<i>Ludmila B. Wolfsun.</i> Petersburg's history of the Sinai Bible.	212
<i>Ludmila I. Shchegoleva.</i> To the history of Greek manuscripts' gathering in Russia: Petr Ivanovich Sevastianov	228
<i>Marina A. Kuryшева.</i> An Episode from the history of Greek paleography in Russia: Mstislav Antoninovich Shangin (1896—1942).	271

Greek manuscripts in Russian and European Collections

<i>Joseph A. Munitiz.</i> Lists of manuscripts of the different collections of <i>Quaestiones</i> attributed to Anastasius of Sinai (CPG 7746)	306
<i>Jamila N. Ramazanova.</i> Greek manuscripts from the Monastery of Dechani	327
<i>Alexander E. Karnachev.</i> Little-known and "forgotten" Greek materials from Saint Petersburg libraries.	338

Publications

<i>Dmitry A. Jalamas.</i> Patriarch of Jerusalem Dositheos and Russia	367
<i>Boris L. Fonkich.</i> A Letter of Viktor Gardthausen to Porphyrius Uspenskiy	389

— II —

<i>Ekaterina V. Antonez.</i> The Beneventan writing: Rules and traditions. An introduction to the translation of the 12 th chapter of the book by E.A. Loew "The Beneventan script: A history of the South Italian minuscule"	395
<i>Natalia A. Elagina.</i> "The Romance of Troy" by Benoit de Sainte-Maure (RNB. Fr.F.v.XIV.3)	410
<i>Olga N. Bleskina.</i> The handwritten Latin "Bestiarium" (RNB. Lat. Q.V.15).	433
<i>Margarita G. Logutova.</i> An educative man of the Middle Ages and a book. According to the marginalia in the codices of German origin in the National Library of Russia	464
<i>Sergei J. Karp.</i> A found and "lost" Diderot's manuscripts	487
<i>Olga V. Vasilieva.</i> Oriental manuscripts of Polish origin: To the reconstruction of the collections of Count Rzhevusky and princes Czartoryski	493

<i>Alessandro Maria Bruni</i> . The Slavonic manuscripts of Gregory of Nazianzos' works: addenda to the catalogue of the sixteen "Liturgical Homilies"	517
<i>Elena V. Ukhanova</i> . About a form of association of Russian scribes in the end of the 11 th — the beginning of the 12 th century	523
<i>Vasiliy V. Kalugin</i> . The Athos (Morozov's) copy of "Interpretive Prophecies" with Glagolitic script of the middle of the 16 th century	575
<i>Ludmila V. Moshkova</i> . "The counterfeits of N. G. Golovin": paleographic analyses.	585
<i>Elena E. Shevchenko</i> . Kirillo-Belozersky scribe Eustathios Grigoriev (the turn of the 16 th and the 17 th centuries) and the Russian palimpsest of the 13 th century in his manuscript.	612
<i>Yulia E. Shustova</i> . Printed blanks of indulgence charters of Eastern hierarchs of the 17 th century: The problems of attribution	639
<i>Irina A. Voznesenskaya</i> . The "Universal Catalogue": The first attempt of scientific dating of Slavic manuscripts.	657

REVIEWS

<i>Fonkich B. L.</i> Studies in Greek Paleography and Codicology 4 th —19 th Centuries. Moscow: LRC Publishing House, 2014 (Galina A. Turina).	667
The Catalogue of Greek Manuscripts of National Library of Russia. Saint Petersburg: "Publ. of National Library of Russia", 2014 (Boris L. Fonkich)	676
<i>Turina G. A.</i> From the History of Greek Manuscript's Studies in Europe in the 18 th — the beginning of the 19 th century. Christian Friedrich Matthaei (1744—1811). Moscow: LRC Publishing House, 2012 (Igor P. Medvedev).	684
<i>Mokretzova I. P., Shchegoleva L. I.</i> (authors-compilers). Catalogue of the medieval West-European Illuminated manuscripts in Moscow collections. Moscow: "Indrik", 2010 (Natalia A. Ganina)	688

<i>Boris L. Fonkich</i> . In memory of Paul Canart	694
Ciphers of manuscripts, documents and early printed books	696
Abbreviations	713